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Protokoll fört vid pensionärsrådets sammanträde den 17 november 

2009 
 

Justerat den 18 november 2009 

 

Godkänt via e-post Godkänt via e-post 

Kerstin Bergenbrant Olsson Kerstin Svenson  

     

Plats: Förvaltningen plan 9, LM-rummet 

Tid:   Kl. 10-12  

 

Närvarande: 

Kerstin Bergenbrant ordförande SPF     

Olsson 

Marianne Svensk vice ordf. PRO   

Eiwor Arthursson ledamot PRO 

Margareta Bergman ledamot  PRO 

Lars Åsberg  ledamot SPF 

Margrét Nilsson ersättare                         PRO 

Bertil Wretlund        ersättare                         PRO     

Tita Bergquist ersättare SPF   

Kerstin Svenson       ersättare SPRF    

 
Jan Wallman (S), nämndens vice. ordf. 

Ylva Wahlström (MP) 

 
Maria Mannerholm, stadsdelsdirektör  

Annmarie Sandberg,  äldreomsorgschef 

Anneli Rydström, sekr. i rådet 

 

Förhinder: 

Lennart Jonsson ersättare SPF     

Abit Dundar (FP)  nämndens ordf.  
Lars Svärd (M)  

Fredrik Möller (KD) 

Kjell Marténg (V) 

 

§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande Kerstin Bergenbrant Olsson, hälsade välkommen och förklarade 

sammanträdet öppnat.  

 

§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes. 

 

§ 3. Utseende av justerare 

Kerstin Bergenbrant Olsson och Kerstin Svenson utsågs att justera dagens protokoll. 
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§ 4. Möte med presidiet 

Pensionärsrådet framförde sitt missnöje över att nämndens ordförande Abit Dundar 

(FP) anmält förhinder. Abit Dundar beklagar att han inte kunde delta. Han är mån 

om att få träffa rådet och ser gärna att en ny tid bokas in, informerade Maria 

Mannerholm. 

 

Jan Wallman (S), nämndens vice ordförande, sade att han också representerar 

nämnden.  

  

 Fråga 1 Pensionärsrådets synpunkter och förslag 

Är pensionärsrådets åsikter viktiga för nämnden? Pensionärsrådet kommer 

med bra synpunkter och förslag, men det framgår aldrig av nämndens beslut 

om man tagit till sig rådets synpunkter och förslag. Kan det göras tydligare? 

  

Svar: Ja, nämnden läser rådets protokoll och tar till sig rådets tankar, 

synpunkter och förslag. Det kan dock vara svårt att se konkreta fall som 

blivit verklighet, att se en direkt koppling till ett beslut, menade Jan 

Wallman. Man måste se i ett längre perspektiv. Nämnden följer rådets 

synpunkter i olika frågor och det finns en medvetenhet om vad rådet tycker. 

T.ex. samlingslokalerna på Axelsbergs servicehus, en viktig fråga som lyfts 

fram av rådet och som är med i hela beslutsprocessen. Det är också möjligt 

för pensionärsrådet att lämna in medborgarförslag, som bereds av 

förvaltningen. 

 

 Fråga 2: Medborgarnas synpunkter och förslag 

Kan medborgarna påverka nämnden? Hur tar nämnden tillvara medborgarnas 

förslag och synpunkter? Hur syns detta i besluten? 

Pensionärsrådet anser att minnesanteckningar ska föras vid medborgarmötena.   

 

Svar: Ja, vi blir glada och tacksamma för förslag och synpunkter, som tas med när 

beslut ska formuleras, menade Jan Wallman.  

  

Ang. minnesanteckningar menade politikerna att det är viktigt att det finns ett forum 

där medborgarna kan ställa frågor, utan att dessa registreras och då blir offentliga 

och sökbara. Det finns ett värde att få vara anonym. Pensionärsrådet tyckte detta lät 

rimligt. Direktkontakten med medborgarna är också viktig och ger avtryck i 

besluten, sade Ylva Wahlström. 

 

Medborgarna kan också skriva till förvaltningen eller lämna ett medborgarförslag. 

Ett medborgarförslag har samma tyngd som alla andra ärenden. Det bereds av 

förvaltningen och följer den politiska beslutsgången. Det kan tyckas vara 

byråkratiskt och kan ta tid, men det är tydligt och visar att ett förslag tas på allvar.  

Man kan också få hjälp av förvaltningen att formulera en skrivelse.  

 

Fråga 3: Kastanjen 

Vad händer med samlingslokalen? Det är viktigt att föreningarna får behålla de 

lokaler man har. 
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Svar: Maria Mannerholm informerade att förvaltningen kommer att lämna 

lokalerna på Kastanjen vid årsskiftet 2010/2011. Samlingssalen blir då en fråga  

för Micasa.  

 

Förslag finns att omvandla Kastanjen till trygghetsboende. Vid en omvandling till 

trygghetsboende kommer de boende på servicehuset ges möjlighet att bo kvar om 

man så önskar.  

 

Fullmäktige har inte fattat slutligt beslut om trygghetsboende i staden. Frågan om 

trygghetsboende lyftes ur finansborgarrådets budgetförslag och ska utredas 

ytterligare, bl.a. ska en konsekvensbeskrivning tas fram. Förvaltningen återkommer 

med information. 

 

Ylva Wahlström menade att en viktig fördel med trygghetsboende är att det är den 

äldre själv som bestämmer när man vill flytta. 

 

Maria Mannerholm tog upp likheter och skillnader mellan servicehus och 

trygghetsboende. För den boende kommer det inte att bli någon skillnad i den 

praktiska vardagen. Skillnaden är hyressättningen, då den boende betalar för 

gemensamma utrymmen och resurser i trygghetsboendet. 

 

 Fråga 4: Trafiksituationen på och vid Stjernströms väg 

Trafiksituationen på Stjernströms väg är ohållbar. Hur tänker stadsdelsnämnden 

agera i denna fråga? 

 

Pensionärsrådets uppmaning: Ta frågan på allvar och försök driva på ”säker trafik” 

för alla trafikanter där.  

 

Svar: Nämnden har tillskrivit trafiknämnden om att se över hastighetsförhållandena 

och vidta åtgärder för att sänka hastigheten, t.ex. översyn av skyltningen.  

 

Pensionärsrådet föreslår att blomlådor sätts upp, så som man gjort på 

Korpmossevägen.  

 

I samband med nybyggnationen efter Hägerstensvägen är det angeläget att ta ett 

helhetsgrepp i denna här frågan, framförde Ylva Wahlström. 

 

Diskussion kom också upp om bommarna på Hägerstensvägen och hur trafiken ska 

ledas. Jan Wallman ska undersöka detta närmare och återkomma med en 

redogörelse.  

 

 Fråga 5: Sannadalsparken 

Oerhörda 12 mnkr satsas på utemiljön, men inget hus. Pensionärerna är mycket 

besvikna. Vad gör nämnden?  

 

Svar: I parkrenoveringsplanen finns avsatt yta för ett hus, enligt Maria 

Mannerholm. Projektering pågår och frågan är inte färdigbehandlad.  

 

Pensionärsrådet vill att nämnden driver på i den här frågan.  
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§ 5.  Pensionärsrådets och handikapprådets protokoll  

 

 Pensionärsrådets protokoll 2009-10-13 

Godkändes och lades till handlingarna.  

 

 Handikapprådets protokoll 2009-10-08 

 Pensionärsrådet tog del av handikapprådets protokoll, som lades till handlingarna. 

 

§ 6.  Anmälan av protokoll från stadsdelsnämnden 2009-10-15 

Pensionärsrådet tog del av stadsdelsnämndens protokoll, som lades till 

handlingarna. 

 

§ 7. Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd 2009-10-06  

 och 2009-10-27 

 

 Protokoll från 2009-10-06 

 Pensionärsrådet önskar liksom KPR att få en närmare genomgång av begreppet  

 ”egenvård”.  

 

 Förvaltningens medicinskt ansvariga sjuksköterska (MAS) inbjuds till pensionärsrådet. 

  

 Protokoll från 2009-10-27 

 Ang. införande av rökfri arbetsplats, undrade rådet om det påverkar brukarnas  

 möjlighet att få hjälp när de vill röka. 

 

Svar: Nej, de äldre som behöver hjälp ska givetvis få det. Rökfri arbetsplats är en viktig 

arbetsmiljöfråga för personalen, men detta brukar alltid gå att lösa. 

 

§ 8. Information om aktuella äldreomsorgsfrågor 

Annmarie Sandberg informerade om: 

 

 Förslag till mål och aktiviteter 2010 

Förvaltningens arbete med verksamhetsplanen 2010 pågår. Material om förslag till 

mål och aktiviteter delades ut. Verksamhetsplanen 2010 kommer att tas upp på 

rådets nästa sammanträde i december. Nämnden fattar beslut om verksamhetsplanen 

den 17 december. 

 

Äldreomsorgen är fortsatt prioriterad. Nettobudgeten är 554 mnkr. Förvaltningen får 

3 mnkr mindre i budget för 2010 jämfört med i år, vilket beror på att antalet äldre 

över 80 år minskar i stadsdelen. Det finns också ett ökat intäktskrav. Utförarna, 

såsom hemtjänst, servicehus och vård- och omsorgsboende får 2% i pris- och 

lönekompensation, vilket är positivt. Samtidigt innebär det att beställarna får ökade 

kostnader. Förvaltningen bedömer att man har möjlighet att klara detta, då 

förvaltningen kan se ett minskat behov av hemtjänst, servicehus och vård- och 

omsorgsboende till följd av att antalet äldre över 80 år minskar i stadsdelen. 
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Satsningar görs på kompetensutveckling. Förvaltningen kan ansöka om 

vikarieersättning hos äldreförvaltningen för personal som går grundutbildning. En 

stor del av äldreomsorgens personal har dock grundutbildning. Äldreomsorgen i 

Hägersten-Liljeholmen fortsätter med kompetensutveckling inom modellen 

Kravmärkt Yrkesroll. Prioriterade områden är bl.a. demens, äldrepsykiatri, 

anhörigstöd, vård i livet slut och dokumentation.  

 

Stadsdelen har ett väl utvecklat stöd till anhöriga genom Äldrestöd. Äldrestöd tävlar 

i årets kvalitetsutmärkelse.  

 

Förslag till mål för äldreomsorgen: 

 All myndighetsutövning ska vara rättssäker, av god kvalitet och den 

enskilde ska få ett gott bemötande. Den ska också ta tillvara den 

enskildes resurser och erbjuda delaktighet. 

 Alla individuellt riktade insatser ska vara av god kvalitet och ta tillvara 

den enskildes resurser och delaktighet ska erbjudas. 

 Anhöriga ska uppleva att de får stöd och hjälp utifrån sin aktuella 

situation.  

 Äldre ska känna trygghet och ges ökade möjligheter att bo kvar hemma. 

 

 Äldreomsorgen arbetar också utifrån målen: 

 Verksamheterna ska bedrivas med lägsta möjliga miljöbelastning. 

 Samordnat och professionellt stöd ska ges till dem som utsatts för våld i nära 

relationer. 

 Brukarna ska ges ökade möjligheter till aktiva val genom en tillgänglig och 

tydlig information. 

 Medarbetares och chefers kompetens ska utvecklas genom riktade insatser. 

 Nämndens verksamheter ska bedrivas på ett kostnadseffektivt sätt och inom 

beslutad budget. 

 

 Kastanjen och Axelsberg 

Förvaltningen och Micasa kommer att inbjuda till informationsmöte om 

trygghetsboende på Kastanjen i november/december.   

 

 Boende och anhöriga inbjuds också till frågestunder: 

 På Axelsberg den 20 november, kl. 13.30. 

 På Kastanjens servicehus den 11 december, kl. 13.30. 

 

§ 9. Ärenden till stadsdelsnämndens sammanträde 2009-10-15 

 Följande ärenden behandlades av pensionärsrådet: 

 

Ärende 3: Svar på medborgarförslag om tryggare miljö runt Trekanten 

Pensionärsrådet ställer sig bakom förslaget. 

 

Pensionärsrådet påtalade att gångvägen på södra sidan ”Nybohovssidan” 

behöver förstärkas. På gångvägen vid badet behöver hinder för cyklister 

sättas upp.  
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Ärende 4: Skulpturpark och pråm i Vinterviken 

Pensionärsrådet ställer sig bakom förslaget. 

 

Ärende 8: Förlängning av avtal med ISS Service AB gällande kost till 

äldreomsorgen 

Annmarie Sandberg informerade att kostavtalet på Fruängsgården förlängs. 

På Kastanjen kan inte avtalet förlängas då verksamheten ska avvecklas. 

Diskussion pågår där med ISS om olika lösningar 

 

 Ärende 10: Stadsdelsnämndens sammanträdestider 2010 

 För kännedom till pensionärsrådet.  

 

§ 10. Rapport från förtroenderåden 

 

Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: Möte hålls den 25 november för 

planering av julfesten den 17 december. 

 

Nybohovs förtroenderåd, Marianne Svensk: 37 personer deltog vid höstfesten den 

28 oktober. Förtroenderådet har möte den 7 december och den 14 januari blir det 

”kul efter jul”.  

 

Förtroenderådet har två frågor. 

 

 1. Hur ofta får man gå på dagverksamhet och vad kostar det? 

 

Svar: I Hägersten-Liljeholmens finns det två dagverksamheter för personer med 

demenssjukdom, Solkatten och Eternellen. Dagverksamhet är en biståndsbedömd 

insats och man kan få beslut från 1 till 5 dagar per vecka utifrån behov. Den enskilde 

betalar för mat och insatsen, som följer stadens avgiftssystem. Valfrihet gäller för 

dagverksamhet.  

 

2. Gallerian i Liljeholmen är svårtillgänglig för personer med funktionshinder. Det 

finns flera brister, bl.a. svårt att hitta hissarna, lutande branta gångar som gör det 

svårt att ta sig fram med rollator.  

 

Pensionärsrådet föreslår att frågan tas upp med handikapprådet. 

 

Axelsbergs förtroenderåd, Tita Bergquist: Den 25 november inbjuds de boende i 

servicehuset till ost- och vinkväll. Seniorboendet har invigning av sin 

gemensamhetslokal den 2 december. Den 16 december blir det jullunch. 

 

Kastanjens förtroenderåd, Margrét Nilsson: Adventskaffe ordnas den 29 november 

och den 9 december firas lucia.   

 

Fruängsgårdens servicehus, Lars Åsberg: Träffen med kaffe den 28 november 

flyttas till den 13 februari. Den 14 december firas Lucia.  

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Förtroenderådet har möte den 26 

november. Den 15 december ordnar förtroenderådet och PRO julfest för de boende. 
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§ 11.  Övriga frågor 

  

 Nomineringar till pensionärsrådet 2010 

 Ärendet tas upp i nämnden i januari.  

 

 

§ 12. Nästa sammanträde 

Tisdagen den 15 december kl. 10-12 med förmöte kl. 9.15-10.00. Avslutas med 

jullunch. 

Plats: Trekantens servicehus 

 

Mötestider 2010: Tisdag, kl. 9.15-12 

26/1, 9/2, 16/3, 20/4, 18/5, 15/6, 24/8, 14/9, 26/10, 23/11 och 14/12. 

 

§ 13. Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade för dagens möte och förklarade sammanträdet avslutat. 

                                                             

 

Vid protokollet: Anneli Rydström 


